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در ۲ بخش سینمایی و تلویزیونی
 برندگان جوایز منتخب منتقدان 

معرفی شدند

همدلی| با معرفی برندگان جوایز منتخب منتقدان 
۲۰۲۳ آمریــکا، »همــه چیز همه جــای یکباره« 
و »ابتدایی ابوت« و »بهتر اســت با ســال تماس 
بگیری« بیشــترین موفقیت را کســب کردند. به 
نقل از ورایتی، با معرفــی برندگان جوایز منتقدان 
آمریکا، فصل جوایز ۲۰۲۳ یک گام دیگر جلو رفت 
و هر چه بیشــتر به اسکار نزدیک شد. در بیست و 
هشــتمین دوره اهدای این جوایز سالانه که شب 
پیش در لس آنجلس برگزار شــد فیلم »همه چیز 
همه جا یکبــاره« محصول A۲۴ که در ۱۴ بخش 
پیشتاز بخش سینمایی شده بود به عنوان بهترین 
فیلم انتخاب شــد و موفق شد »آواتار ۲«، »بابل«، 
»اشباح اینیشرین«، »الویس«، »فابلمن ها«، »گلس 
آنیون«، »RRR«، »تار«، »ماوریک« و »زنان حرف 
می نند« را پشت سر بگذارد. »ابتدایی ابوت« شبکه 
ABC نیز که با کسب ۶ نامزدی پیشتاز تلویزیونی 
بود موفق شــد تا بیشــترین جوایز تلویزیونی را از 
آن خود کند. در این مراســم جف بریجز با دریافت 
جایزه یک عمر دستاورد هنری تجلیل شد. برندگان 

عبارت بودند از:
*در بخش سینمایی

بهترین فیلم: »همه چیز همه جا یکباره«
بهترین بازیگر زن: کیت بلانشت برای »تار«

بهترین بازیگر مرد: برندان فریزر برای »نهنگ«
بهتریــن کارگردان: دانیل کوان و دانیل شــاینرت 

برای »همه چیز همه جا یکباره«
بهترین بازیگر جوان: گابریل لابل برای »فابلمن ها«

بهتریــن کمــدی: »گلــس آنیون: یــک معمای 
چاقوکشی«

بهترین گــروه بازیگری: »گلس آنیون: یک معمای 
چاقوکشی«

بهترین گریم و چهره پردازی: »الویس«
بهترین جلوه های ویژه: »آواتار: راه آب«

بهترین تدوین: پل راجرز برای »همه چیز همه جا 
یکباره«

بهترین طراحی تولید: »بابل«
بهترین فیلمبرداری: کلادیو میراندا برای »تاپ گان: 

ماوریک«
بهترین انیمیشــن بلنــد: »پینوکیــوی گی یرمو 

دل تورو«
بهترین طراحی لباس: »پلنگ ســیاه: واکاندا برای 

همیشه«
»RRR« :بهترین ترانه

بهترین موسیقی متن: »تار«
بهترین فیلمنامه غیراقتباسی: دانیل کوان و دانیل 

شاینرت برای »همه چیز همه جا یکباره«
بهترین فیلمنامه اقتباســی: سارا پولی برای »زنان 

حرف می زنند«
بهترین بازیگر زن نقش مکمل: آنجلا بســت برای 

»پلنگ سیاه: واکاندا برای همیشه«
بهترین بازیگر مرد نقش مکمــل: کی هوی کوان 

برای »همه چیز همه جا یکباره«
»RRR« :بهترین فیلم خارجی زبان

*در بخش تلویزیونی
بهترین ســریال درام: »بهتر اســت با سال تماس 

بگیری«
بهتریــن بازیگــر زن ســریال درام: زندایــا برای 

»سرخوشی«
بهترین بازیگر مرد سریال درام: باب اودنکرک برای 

»بهتر است با سال تماس بگیری«
بهترین بازیگر مرد نقش مکمل برای ســریال درام: 
جیان کارلو اسپوزیتو برای »بهتر است با سال تماس 

بگیری«
بهترین بازیگر زن نقش مکمل برای ســریال درام: 

جنیفر کولیج برای »لوتوس سفید«
بهترین سریال کمدی: »ابتدایی آبوت«

بهترین بازیگر زن ســریال کمدی: جین اسمارت 
برای »قلم به مزدها«

بهترین بازیگر مرد سریال کمدی: جرمی الن وایت 
برای »خرس«

بهترین بازیگر مرد نقش مکمل در سریال کمدی: 
هنری وینکلر برای »خرس«

بهترین بازیگر زن نقش مکمل در ســریال کمدی: 
شریل لی رالف برای »ابتدایی ابوت«

بهترین تاک شو: »هفته پیش امشب با جان اولیور«
بهترین کمدی ویژه: »نورم مک دونالد«

بهترین سریال خارجی: »پاچینکو«
بهترین سریال انیمیشن: »هارلی کویین«

بهتریــن فیلــم تلویزیونــی: »وایرد: ماجــرای ال 
یانکوویچ«

بهترین سریال کوتاه: »دراپ آوت«
بهترین بازیگر مرد سریال کوتاه یا فیلم تلویزیونی: 
دانیل رادکلیف برای »وایرد: ماجرای ال پانکوویچ«

بهترین بازیگر زن ســریال کوتاه یا فیلم تلویزیونی: 
آماندا سیفرید برای »دراپ آوت«

بهترین بازیگر مرد نقش مکمل برای سریال کوتاه: 
پل والتر هاوزر برای »پرنده سیاه«

بهترین بازیگر زن نقش مکمل برای سریال کوتاه: 
نیسی نش-بیتس برای »درامر-هیولا«

حادثه سقوط ازساختمان برای یک هنرمند گرافیست
مسعود سپهر به کما رفت

همدلی| محسن سلیمانی از حادثه ای که برای مسعود 
سپهر هنرمند طراح گرافیک پیشکسوت رخ داده است، 
خبر داد و درخواست کرد برای حال او دعا کنید. محسن 
سلیمانی هنرمند طراح گرافیک و عضو انجمن صنفی 
طراحان گرافیک ایران، درباره حادثه ای که برای مسعود 
سپهر رخ داده است، بیان کرد: مسعود سپهر جمعه شب 
۲۳ دی ماه از بالای پله های خانه اش به پایین ســقوط 
می کند و متأسفانه با ســر پایین می آید و ضربه مغزی 
می شود. به محض اینکه به بیمارستان منتقل می شود، 
جراحی می شود و متأســفانه بعد از جراحی نیز به کما 
رفته اســت.او گفت: استاد سپهر در بیمارستان شهدای 
تجریش بستری است و هنوز وضعیت دقیقی از شرایط او 
توسط پزشکان اعلام نشده است اما با دستگاه تنفس دارد 
و شــرایطش به صورت پایدار به نظر نمی رسد.سلیمانی 
بیان کرد: با توجه به تلاطمی که انجمن صنفی طراحان 
گرافیک دچار آن اســت، مسعود سپهر به عنوان هسته 
و ســتون اصلی انجمن به حساب می آید و امیدواریم با 
دعای همه و کمک پزشــکان و افراد مؤثر در این زمینه، 
حال شان مساعد شود.مسعود سپهر متولد ۱۳۳۵ تهران، 
فارغ التحصیل کالج چاپ لندن ۱۳۵۶ انگلستان و فارغ 
التحصیل برنامه ریزی چاپ ۱۳۷۲ پاریس اســت.کتاب 
»مبادی ســواد بصری« ترجمه و کتاب »طراحی هویت 
بصری جامع« نوشته او است که به عنوان مرجع در حوزه 
طراحی گرافیک در دانشگاه ها تدریس می شود. طراحی 
نشــانه، هویت های بصری و تایپ فیس از فعالیت های 
حرفه ای او در حوزه طراحی است. سپهر همچنین، اولین 
نظامنامه گرافیک حرفه ای را به رشــته تحریر درآورده 
اســت. تایپ فیس قلم »یکانم، »آمــوزه« و »مُبین« و 
طراحــی علائم راهنمایی مترو تهران را او طراحی کرده 
است. بیش از ۲۰۰ نشانه طراحی کرده است که همگی 
شناخته شده هستند. طراحی کارت شناسایی ملی نیز با 
هدایت استاد مسعود سپهر انجام شده است. همچنین 
او، چهار نشــان ملی در سال ۱۳۷۰ طراحی کرده است.

به نوشته مهر، او همچنین عضو کارگروه بازنگری درس 
ارتباط تصویری دانشگاه های کشــور است و سال های 
متماد، در اکثر دانشــگاه های هنر کشور تدریس کرده 
است. مسعود سپهر سال ها عضو هیأت مؤسس انجمن 
صنفی طراحان گرافیک ایــران و هم اکنون بازرس این 
انجمن اســت. او همچنین در مجمــع جهانی ایکودی 

)طراحی دیزاین دنیا( نیز سخنرانی داشته است.

سرما و بلایی که بر سر گیشه سینما آورد!
همدلی| سرمای شدید زمستان که در روزهای گذشته 
بسیاری از اداره ها و مراکز تجاری را در شهرهای مختلف 
کشور به تعطیلی کشانده است، برای سالن های سینما هم 
مشکلاتی را به وجود آورد و در عین حال تاثیرات مثبت 
و منفی هم بر فروش فیلم ها به جا گذاشته است.به نقل از 
ایسنا، اکران فیلم هایی که ماه ها بود روی پرده سینماها 
نمایش داده می شدند هفته قبل به پایان رسید تا شرایط 
بهتری در اختیار فیلم های جدید باشد؛ فیلم هایی همچون 
»بخارست«، »ملاقات خصوصی« و »چپ راست« که در 
آستانه جشنواره فجر در حال اکران هستند. این فیلم ها 
با توجه به ناآرامی های چند ماه گذشــته، فروش ایده آل 
خود را ندارند و طبق اذعان دســت اندرکاران این فیلم 
ها مشکلاتی همچون نبود شرایط مناسب برای پخش 
تیزرهای تبلیغاتی بخصوص از تلویزیون و نیز شــدت 
گرفتن سرمای هوا وضعیت را برای آن ها سخت تر کرده 
است. البته تعطیلی  روزهای گذشته در شهرهایی مثل 
تهران فروش گیشه را در روزهای ابتدایی هفته تا حدی 
با افزایــش مواجه کرد.  در ایــن زمینه محمد قنبری؛ 
مدیر پردیس ســینمایی مگامال درباره تاثیر ســرمای 
هوا بر وضعیت گیشــه سینماها و حضور مردم به ایسنا 
گفت: در پنج شــنبه و جمعه ای که گذشت سرمای هوا 
تاثیر بســیار زیادی در کاهش مخاطب داشت و با این 
سرما مردم اکثرا ترجیح می دهند در خانه بمانند. ضمن 
اینکه متاسفانه خیلی از سینماها بخاطر صرفه جویی در 
مصرف گاز با مشــکل گرمایشی مواجه هستند.او افزود: 
البته تعطیلی های اخیر سبب شد برخی کسانی که محل 
کارشان تعطیل است به سینما بیایند تا فیلم های مورد 
علاقه خود را ببینند و روز شنبه همین هفته که معمولا 
در این روز سینما مخاطب زیادی ندارد، حدود ۲۰ درصد 
افرایش تماشاگر نسبت به روزهای شنبه گذشته داشتیم.

قنبری همچنین گفت: در حال حاضر با اضافه شــدن 
فیلم های جدید شرایط اکران کمی بهتر شده ولی قطعاً با 
ایده آل ما فاصله دارد. در این  مورد کم بودن فضای تبلیغاتی 
برای معرفی فیلم ها تاثیر دارد و شاید از هفته های آینده 
مخاطبان بیشتری از اکران فیلم های جدید باخبر شوند.در 
حال حاضر دو فیلم کمدی »بخارست« و »چپ راست« 
و ملودرام »ملاقات خصوصی« بیشترین مخاطب را در 
ســینما دارند. روز گذشته که دومین روز تقریبا تعطیل 
پایتخت و برخی دیگر از شهرها بود، کل فروش سینما با 
۱۸ هزار و ۸۰۰ تماشاگر، حدود ۵۸۰ میلیون تومان شد 
که از این رقم بیش از ۴۴۰ میلیون اش، متعلق به فروش 
بلیت این سه فیلم بوده است.براساس آمار سامانه مدیریت 
و فروش اکران )سمفا( تا پایان روز یکشنبه، ۲۵ دی ماه 
»بخارست« حدود ۶۴۰ هزار بلیت به مبلغ ۲۰ میلیارد و 
۴۸۰ میلیون تومان، »ملاقات خصوصی« حدود ۷۷ هزار 
و ۵۰۰ بلیت به مبلغ کلــی دو میلیارد و ۷۲۴ میلیون 
تومان و »چپ راســت« ۲۲ هزار و ۵۰۰ بلیت به مبلغ 

۸۴۰ میلیون تومان فروخته اند.

همدلی| علــی نامجو:ماجــرا از آنجایی 
شــروع شد که بعد از ساخت سریال یوسف 
پیامبــر، زنده یاد فرج الله سلحشــور به فکر 
با  ســاخت ســریالی برای حضرت موسی 
محوریت قوم بنی اســرائیل افتاد تا به تعبیر 
برادر مداحش، کمر اســرائیلی ها را در دوره 

حاضر بشکند.
او ســال ها زمان خــود را صــرف نگارش 
فیلم نامه این ســریال هفتاد و دو قســمتی 
کــرد و به تعبیر بــرادرش روی دیالوگ به 
دیالوگ این اثر، وقت گذاشــت. آرزوی این 
چهره انقلابی البته به حقیقت بدل نشــد و 
پیــش از آنکه مجال اجــرای این کار برای 
چهره نه چنــدان کم حاشــیه تلویزیون و 
سینمای ایران فراهم شود، بیماری وجودش 
را فراگرفت و درنهایت هم در پی پیشروی 

همان بیماری چشم از جهان فروبست. 
پــس از مرحوم سلحشــور، نوبت به جمال 
از دیگر کارگردانان شناخته شده  شــورجه 
جریــان اصولگرایی رســید کــه به عنوان 
کارگردان ساخت این ســریال را به دست 
بگیرد. بــا توجه به پیش ینی های گرانی که 
درباره بودجه لازم برای ساخت این سریال 
انجام شده بود، جمال شورجه و سید احمد 
تا ســرمایه گذاری  میرعلایی تلاش کردند 
خارج از ســازمان صداوسیما برای کار پیدا 
کنند و به همین منظور به ســراغ بانک ها 
رفتند؛ در آن روزها، رقم برآورد شده برای 
میلیارد  »موســی« ۲۵۰  ســریال  ساخت 

تومان بود.
همــان ایام هم محمود فــلاح؛ تهیه کننده 
تلویزیون درباره ســرانجام پروژه »ســلمان 
فارسی« گفت: »برآورد اولیه ما برای تولید 
این سریال حدوداً ۶۰ میلیارد تومان است.«

با اعلام بودجه لازم برای ســاخت ســریال 
حضرت موســی از سوی عوامل سازنده این 
اثــر، برخی افراد که در آن ایام مســئولیت 
نظارت بــر این حوزه را بر عهده داشــتند 
ازجمله عباس نعمتی با این برآورد مخالفت 
کردنــد و نهایت اعــلام کردنــد حداکثر 
بودجه موردنیاز برای ســاخت ســریالی با 
این مختصات، ۲۲ میلیارد تومان است. در 
سازندگان اثر اعلام کردند تنها حدود ۱۰۰ 
میلیارد تومان پول به بازیگران برای حضور 

در این کار، پرداخت شده است. 
نکتــه مهــم دربــاره کارهای بــزرگ در 
حوزه سریال ســازی اما آن بود که معمولاً 
برآوردهای اولیه با هزینه تمام شده آن اثر، 
تفاوت فاحشــی دارد و در پایــان و بعد از 
تمام شدن کار ســاخت چنین سریال هایی 
معمولاً باید منتظر مبالغی دو تا ســه برابر 

پیش ینی های اولیه بود. 
علت هم البته مشخص است؛ وجود شرایط 
اقتصادی خاص در کشور ما و تورم موجود 
در این حوزه همیشــه سبب می شود آثاری 
که به صرف زمان چندین ســاله برای کامل 
شدن نیاز دارند، تورم های چندصددرصدی 
را هم تجربه می کننــد و برای مثال هزینه 
ساخت لوکیشــن و فراهم کردن تجهیزات 
در بازه زمانی طولانی و پرداخت هزینه های 
جاری در چنین پروژه هایی ســبب می شود 
هیچ وقت پیشینی ها در پایان محقق نشود. 
البته در طول ســالیان نمونه های کمی هم 
نداشــته ایم که حتی هزینه پایانی پروژه در 
آن با برآورد اولیه، ده برابر اختلاف داشــته  
است؛ سریال »مختارنامه« که برآورده اولیه 
۲ میلیارد تومان بود اما با ۲۴ میلیارد تومان 
به پایان رسید، سریال »یوسف پیامبر« که 
برآورد اولیــه آن ۹۰۰ میلیون تومان بود و 
با ۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان به پایان 

رسید، از آن جمله اند.
دلیل دیگــر اختلاف بــرآورد اولیه عوامل 
سازنده سریال با تخمین ارائه شده از سوی 
ناظران هم بــه دلیلی بازمی گشــت که از 

سوی پسر مرحوم سلحشور در گفت وگو با 
روزنامه کیهان بیان شد.

 بــه گفته او وقتــی بودجه ســاخت فیلم 
سینمایی »محمد رسول الله« ۱۵۰ میلیارد 
تومان شــده، طبیعتاً ســاخت یک سریال 

هزینه بیشتری برمی دارد.
 در حقیقــت جابه جایی توقــع عوامل این 
سریال، متأثر از هزینه فیلم مجید مجیدی 
بود. فیلمــی که هزینه ســاختش را بنیاد 
مســتضعفان پرداخت کرد و البته تعدادی 

لوکیشن پرهزینه هم برایش ساخته شد.
درنهایت، ۱۹۷ میلیارد تومان بودجه ای بود 
که عوامل و ناظران صداوســیما بر ســرش 
توافق کردند. تعییــن این رقم برای بودجه 
ســریال حضرت موسی ســبب شد عوامل 
ســریال سلمان فارســی هم که به مبالغی 
بســیار کمتر از این راضی شــده بودند در 
رقابت با همتایان شــان در سریال حضرت 
موســی، بودجه ای بالاتر را طلــب کنند . 
درنهایت موفــق به تصویــب بودجه ۲۶۰ 

میلیارد تومانی برای اثر خود شوند.
در این اوضاع واحوال، ســریال »موســی« 
مســیری را آغاز کرد که در ادامه ســریال 
»سلمان فارسی« هم در آن گام گذاشت و 
درنهایت بدعتی ایجاد شد که نشان می داد 
برای تصویب بودجه ســریال های الف دیگر 
تنها در نظر گرفتن عوامل فنی کافی نیست.

ساخت ســریال ســلمان فارســی در ماه 
پایانی پاییز ۹۸ آغاز شد اما افزایش بودجه 
موســیقی سبب شد این سریال در عمل به 

علت کمبود بودجه لازم، متوقف شود.
گذر زمان باعث شــد نشــانه های بیماری 
در جمــال شــورجه هم روزبه روز بیشــتر 
و بیشــتر شــود و درنهایت او را زمین گیر 
کند. در این اوضاع واحوال نام های مختلفی 
به عنــوان جایگزین او برای ســاخت یکی 
از مهم ترین ســریال های تاریــخ تلویزیون 
ایران یعنی حضرت موســیقی مطرح شد تا 
درنهایت، ابراهیم حاتمی کیا کارگردانی این 
اثر مهم؛ دســت کم از منظر موج رسانه ای 
و البته بودجه ســاخت را بــر عهده بگیرد. 
ســیداحمد میرعلایــی هــم کــه پیش تر 
به عنوان تهیه کننده این اثر معرفی شده بود 
در توقــف طولانی آغاز به تولید این کار، از 
سریال فاصله گرفت تا سیدمحمود رضوی؛ 
تهیه کننده پرحاشــیه ینما که در این ایام 
ســمت مشــاور فرهنگی و هنری قالیباف 
رئیس مجلس شــورای اسلامی را بر عهده 
دارد، به عنــوان تهیه کننده جدید ســریال 

موسی معرفی بشود. 
البتــه که هــم ابراهیم حاتمــی کیا نامی 
موفق در قامت کارگردانی ســینما در ایران 
دارد و هم ســید محمــود رضوی چهره ای 
صاحب عنــوان در قامــت تهیه کننــده در 
سینمای ایران به شمار می رود. اما هردوی 
این آدم ها در یک نکته مشــترک هستند؛ 
هیچ کدام تجربه یک سریال تاریخی هرچند 
جمع وجــور را در کارنامه ندارند. رضوی که 
به کلی تا امروز سریالی نساخته و حاتمی کیا 
هم بعد از ساخت دومین سریالش؛ »حلقه 
ســبز« نتیجه قابل قبولی به دست نیاورده 
اســت. او بعد از پایان آخرین ســریالش به 
نشانه همراهی با انتقادها گفته بود: »به این 
نتیجه رسیدم که سریال ســاز نیستم، من 
مثل خلبانی ام که ۹۰ دقیقه می تواند بپرد و 

توانایی پرواز بلندمدت را ندارم.«
ماجرای سریال حضرت موسی و بودجه این 
اثر بزرگ تلویزیونی اما چند روز قبل و پس 
از ســخنان نمایندگان مجلس درباره لزوم 
کمک به سازندگان این کار برای آغاز به کار 
تولید سریال دوباره در مرکز توجه رسانه ها 
قرار گرفت. حجت الاسلام محمد رضا میرتاج 
الد ینی؛ نایب رئیس کمیسیون برنامه وبودجه 
مجلــس، دراین بــاره گفته بــود: »ما هم 

همه جانبه حمایت کنیم سریال موسی )ع( 
را با شیوه های تکنولوژی جد ید شروع کنند 
و بیش از این تعلل نکنند. تولید این سریال 
خیلی طول کشید ه و از آن زمانی که حرف 
آن و ســناریوی مرحوم فرج الله سلحشور به 
میان آمد خیلی طول کشید ه است. ما این 
موضوع را از رؤسای صد اوسیما می خواهیم 
تا پایان ســال، سریال موســی )ع( را کلید 
بزنند و د ر بود جه ۱۴۰۲ برای آن بود جه و 

بحث های حمایتی را خواهیم د اشت.«
میرتــاج الدینــی این را هم گفتــه بود که 
هرکدام از سریال های »موسی« و »سلمان 
فارسی«، دو هزار میلیارد بودجه می خواهند. 
یعنی برای ساخت دو سریال الف وِیژه قرار 

است ۴ هزار میلیارد تومان هزینه شود.
بعد از ســخنان این نماینده مجلس، جواد 
فرهنگی مجلس  نیک بین؛ عضو کمیسیون 
شورای اسلامی هم سخنان میرتاج الدینی را 
تائید کرد و گفت: »ساخت این سریال برای 
ما اهمیــت ویژه ای دارد و بایــد به جریان 

بیفتند.«
در حالی امروز برای ساخت سریال حضرت 
موســی رقم ۲ هزار میلیارد تومان به عنوان 
بودجه لازم اعلام می شــود که ۵ سال قبل 
و بعد از توافــق عوامل ســازنده و ناظران 
صداوســیما رقم موردتوافق برای ســاخت 
این اثر نهایتاً به ۲۰۰ میلیارد تومان رسیده 
بود. ایــن افزایش ده برابری در حالی اتفاق 
افتاده اســت که هنوز هیچ نشانه ای از اراده 
جدی برای ســاخت این سریال در این ایام 
دیده نمی شود. بر این اساس می شود نتیجه 
گرفت حتی اگر همین امروز کار ســاخت 
سریال را آغاز کنند، در پایان عددی بسیار 
فراتــر از ایــن پیش بینی به عنــوان هزینه 
تمام شده ســاخت این سریال خرج خواهد 
شــد؛ عددی بیــن ۷ تا ۱۰ هــزار میلیارد 

تومان. 
البته ســید محمود رضوی؛ تهیه کننده این 
ســریال در توئیتی بــه پیش بینی این عدد 
به عنوان مبلغ تمام شــده ســریال از سوی 
منتقــدان واکنش نشــان داده و نوشــته 
اســت: »حاکمی مردی را به هــزار ضربه 
شــلاق محکوم کرد. مرد گفت: ای حاکم، 
یا شلاق نخورده ای یا هزار نمی دانی چقدر 
است! حالا داســتان همین است یا سریال 
نســاختید یا ۱۰هــزار میلیــارد نمی دانید 
چقدر است! شــما که میخواســتید دروغ 
بگید لااقل ۱۰هزارمیلیارد دلار میگفتید که 
باکلاس باشه و بتونید فحش آبدارتر بدید!«

کیوان کثیریان منتقد شناخته شده سینمای 
ایران هم به اعلام مبلغی که به عنوان بودجه 
ساخت سریال حضرت موسی به طور رسمی 
از سوی نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
اعلام شــده، واکنش نشــان داده و نوشته 
است: نمی دانم درباره  خبر اختصاص هزاران 
میلیارد تومان برای ساخت سریال »موسی« 
)ع( به کارگردانیِ ابراهیــم حاتمی کیا چه 
می شود گفت. در شــرایط بغرنج اقتصادی 
و اجتماعی مردمــی که از تهیه ی مایحتاج 
اولیــه زندگی خــود ناتواننــد و در اوضاع 
ناامیدکننده و بلاتکلیف ســینما و فرهنگ 
که هیچ ســینماگر و هنرمند مستقلی قادر 
به کار کردن نیســت، هزینه کردن هزاران 
میلیارد تومان برای یک سریال چه معنایی 
دارد؟ در شرایطی که کشور در سخت ترین 
وضعیت اقتصادی خــود -احتمالاً در طول 
تاریخ- به ســر می برد و روزبه روز  »فلاکت« 
در جامعه فراگیرتر می شــود، در شرایطی 
که کســر بودجــه کلان دولــت در کمین 
جیب ملت نشســته و مالیات های رنگارنگ 
و کمرشکن انتظار مردم بی نوا را می کشند، 
هزینه کــردن این همه پول بی زبان از محل 
بیت المال با کدام دلیل عقلانی و قانونی قابل 
توجیه است؟ این بودجه واقعاً از کدام محل، 

تأمین و پرداخت می شود؟ آیا رضایت مردم 
که علی الظاهر صاحبان اصلی این بودجه اند، 
لحاظ شــده؟ آیا آقایان قرار اســت اشتباه 
فاحش پروژه ی فاجعه بار و شکست خورده ی 
مجید مجیدی – محمد رسول الله )ص(- را 
در ابعــاد بزرگ تر تکرار کنند؟ فیلمی که با 
بودجه نجومی اش، نه در اکران داخلی موفق 
بود و نه در ابعاد بین المللی، به کوچک ترین 
توفیقی دســت یافت. آیا این پروژه، اهداف 
سیاســی را دنبال می کند و برای مبارزه با 
اسرائیل طراحی شــده؟ اگر این طور است 
آیا اساســاً به این فکر شــده که محل ارائه 
و پخــش چنین پروژه عظیمی کجاســت؟ 
در تلویزیون خودمان؟ که چه کسی تماشا 
کند؟ هدف از صرف این همه وقت و سرمایه 
برای این پروژه چیســت؟ ارزش افزوده آن 
کدام است؟ و قرار است چه نتیجه ای داشته 
باشــد و چه منافعی عاید چه کسانی یا چه 
گروهی شــود؟ و به راستی آیا این سؤالات، 
گمانه ی مشکوک بودن این پروژه را تقویت 

نمی کند؟«
وی افــزود:» اصــلًا یــک ســؤال کلیدی! 
چرا ســاختن سریال »موســی« )ع( برای 
جمهوری اســلامی این قدر مهم است ولی 
مثلًا ساخت ســریال حضرت عیسی )ع( یا 
حضرت ابراهیم )ع( این قدر اهمیت ندارد؟ 
این اهمیت ازچه روســت که پس از گذشت 
سال ها با تغییر ســه کارگردان )سلحشور، 
بی خیال  هنوز  آقایان  حاتمی کیا(،  شورجه، 
»موسی« نشده اند؟ این اهمیت ازچه روست 
که هــزاران میلیارد تومــان می ارزد؟ دقت 

کنید؛ هزاران- میلیارد- تومان.«
ایــن منتقــد ســینما افــزود:» نمی دانم 
ایــن علاقه شــدید بــرای تصویــر کردنِ 
داســتان های قــوم بنی اســرائیل از کجــا 
سرچشمه می گیرد)حضرت سلیمان، مردان 
آنجلس، یوســف پیامبر، موسی و…( ولی 
امیدوارم مســئولان تلویزیون، کارگردان و 
تهیه کننده سریال موســی )ع( توضیحات 
متقاعدکننده ای برای اقنــاع افکار عمومی 
داشته باشــند، گرچه گمان نمی کنم هیچ 
مسئولی در این کشور نیازی به پاسخگویی 

در هیچ  موردی احساس کند.«
موافقــان و مخالفــان تخصیــص چنیــن 
بودجــه ای برای ســاخت این ســریال، هر 
یــک نظرگاهی دارند و بر همین اســاس و 
دلایلــی را مطرح می کنند. در این میان اما 
چند نکته را نمی شــود از قلم انداخت؛ اول 
اینکــه فیلم مجید مجیــدی که بودجه اش 
ســبب افزایش اولیه سریال حضرت موسی 
شــده بود، برای ســینمای ایران در سطح 
ملــی و بین المللــی چه موفقیتی کســب 
کرد و حالا انتظار مدیــران و نمایندگان و 
از ســازندگان چنین  مسئولان  به طورکلی 
سریالی دقیقاً چیست؟ اگر می توانند متر و 
معیار دقیقــی دراین باره ارائه کنند و پیش 
روی موافقان و مخالفان قرار بدهند، همین 
نقطه نظرات هم می تواند از فیلتر منتقدان 
عبور کنــد و درنهایت انتظــارت واقعی را 
ازآنچه دســت نیافتنی است تا حدود زیادی 
جدا کند و از طرف دیگر هم آن دســته از 
پیش ینی های کیفــی و کمی معقول را در 
گوشــه ای ضبط کند برای آینده؛ برای آن 
روزی که بالاخره سریال حضرت موسی بعد 
از سال ها به پایان رســیده است و آن وقت 
می شــود میزان موفقیتــش را اندازه گیری 
کرد؛ اینکه آیــا مطابق بــا آرزوی مرحوم 
سلحشــور موفق شــده کمر رژیم اشغالگر 
قــدس و هم پیمانانش در منطقه و جهان را 
بشکند؟ اینکه تا چه اندازه می تواند به عنوان 
اثری متحدکننــده در داخل مرزهای ایران 
عمل کنــد؟ و درنهایت اینکــه برای ایران 
در ســطح جهانی چه ره آوردی را به دنبال 

خواهد داشت.

موافقان و مخالفان بودجه خیره کننده سریال حاتمی کیا چه می گویند؟ 

جنجال های پیش از تولید یک سریال بزرگ
رویداددریچه


